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نويسنده فيلمنامه »هناس« و رمان »لابه لاي درختان بلوط«:

كتاب و فيلمنامه برگرفته از يكديگر نيستند
نقط�ه اش�تراك فيلمنام�ه هن�اس و رم�ان »لابه لاي 
درخت�ان بل�وط« ش�هادت داري�وش رضايي ن�ژاد 
اس�ت. فيل�م درب�اره التهاب�ات قب�ل از ش�هادت 
اس�ت و رم�ان بع�د از ش�هادت او را رواي�ت مي كند.

مهدیه عین اللهي، نویسنده رمان »لابه لاي درختان بلوط« 
و فیلمنامه »هناس« که اقتباسي از زندگي و شهادت شهید 
هسته اي داریوش رضایي نژاد است با بیان این مطلب به ایبنا 
گفت: نه کتاب و نه فیلمنامه هیچ کدام برگرفته از یكدیگر 
نیس��ت. هر دو برگرفته و اقتب��اس از واقعیت زندگي دکتر 
شهره پیراني و شهید داریوش رضایي نژاد است. هیچ کدام 
به یكدیگر ش��باهتي ندارند، هر ک��دام در یك نقطه زماني 
روایت مي شوند. فیلم هناس یك سال قبل از شهادت شهید 
رضایي نژاد را به تصویر مي کش��د که به ش��هادت وي ختم 
مي ش��ود. اس��ترس هایي که خانم پیراني دارد براي اینكه 
همس��رش را از دس��ت ندهد و تلاطمي که در زندگي شان 

ایجاد شده  بود، روایت شده است. 
 وی ادام��ه داد: در س��ال ۱390 که همه به فكر س��رعت 
اینترنت هستند و ناامني به چش��م نمي آید، یك خانواده 
براي زنده ماندنشان در تلاطم هستند. در رمان اما موقعیت 
مكاني و جغرافیایي متفاوت اس��ت. زمان رمان نیز بعد از 
شهادت داریوش رضایي نژاد است و اشاره دارد به وقتي که 
شهره پیراني به لبنان سفر و با تعدادي از همسران شهداي 
مدافع حرم لبنان گفت وگو مي کند. شخصیتي به نام سلما 
در رمان وجود دارد که همس��رش بسام شهید شده است و 
شهره داس��تان ما نیز که همسرش ش��هید شده روبه روي 
یكدیگر قرار مي گیرند. شهره چون از سلما بزرگ تر است و 
شوهرش را زودتر از او از دست داده تجربیاتش را براي سلما 
مي گوید تا بتواند زودتر با این غم از دست دادن همسر کنار 
بیاید و بتواند به زندگي معمولي خود برگردد. رمان صرفاً 
فضاي داس��تان گونه دارد. هر چند تمام اتفاقات آن واقعي 
اس��ت. به دلیل مسائل ش��خصي، افراد و اسم شخصیت ها 
در این رمان عوض شده اس��ت؛ آدم هایي هم که در لبنان 

هستند، تغییر کرده اند. 
عین اللهی در پاسخ به این س��ؤال که ترتیب زماني نگارش 
فیلمنامه و نوشتن رمان چگونه اس��ت،  گفت: در واقع اول 
فیلم ساخته شده و بعد رمان لابه لاي درختان بلوط نوشته 
شده است و هر دو نیز اقتباس از زندگي دکتر شهره پیراني و 
همسرش شهید داریوش رضایي نژاد است، اما هیچ کدام از 

یكدیگر اقتباس نشده اند. 

نویسنده فیلمنامه هناس درباره این موضوع که فیلم هناس 
و نوشتن فیلمنامه آن و آش��نایي با خانم شهره پیراني چه 
تأثیري در نوش��تن رمان لابه لاي درختان بلوط داش��ت، 
توضیح داد: خانم ش��هره پیراني به ش��دت خونگرم است و 
فضاي دوستانه خوبي براي ما فراهم کرد. او در فیلم دست 
ما را خیلي باز گذاشت، چون فضاي فیلم سینمایي با مستند 
زندگي یك نفر خیلي فرق مي کند، باید درام وارد داستان 
شود. خانم پیراني همكاري خیلي زیادي براي تغییر بعضي 
صحنه ها و ایجاد درام با ما داشت. در رمان هم همینطور بود. 
این دوستي که بین ما س��ر نگارش فیلمنامه هناس ایجاد 
ش��ده بود باعث ایجاد فضاي همذات پنداري براي نویسنده 
ش��د که بزرگ ترین موتور محرک برای نویسنده است. در 
نوشتن رمان نیز این روند ادامه داشت. در نوشتن فیلمنامه 
و رمان این دوستي با خانم پیراني تأثیر بسیار زیادي داشت. 
از طرف دیگر به لطف خدا شباهت هاي روحي من و ایشان 

بسیار زیاد بود. 
 عین اللهي درباره اینكه ایده نوشتن رمان از کجا آمد عنوان 
کرد: خود خان��م پیراني مرا به روایت فت��ح معرفي کرد به 
خاطر تعاملي که سر نوشتن فیلمنامه هناس با همدیگر پیدا 
کرده بودیم و شباهت روحي که با یكدیگر داشتیم. به لحاظ 
نوشتار، من سعي کردم بین نوشتار فیلمنامه هناس و رمان 
لابه لاي درختان بلوط تفاوت باشد تا بیننده و خواننده اي 
که فیلم را مي بیند و رم��ان را مي خواند، وقتش هدر نرفته 
باش��د و چیزهاي تكراري نداشته باش��یم. نقطه اشتراک 
رمان و فیلمنامه، شهادت داریوش رضایي نژاد است. فیلم 
درباره التهابات قبل از شهادت است و رمان بعد از شهادت 
او را روایت مي کند. رمان خاطره گویي مي کند، ش��هره در 
طول رمان مرتب در ذهنش فلش بك مي زند و اتفاقاتي را 
که در گذشته افتاده براي دوستش بازگو مي کند تا او را به 

زندگي بازگرداند.

دبير سي و نهمين جشنواره موسيقي فجر عنوان كرد
هويت بخشي به موسيقي پاپ در اين دوره از جشنواره فجر

بايد با موس�يقي پاپ س�الم با هويت ايران�ي در كنار ديگر 
گونه هاي ارزشمند موس�يقي گوش هاي مردم را التيام داد. 
رضا مهدوي، دبیر س��ي  و نهمین جش��نواره موسیقي فجر که 
به تازگي با حكم محمود س��الاري، معاون ام��ور هنري وزارت 
فرهنگ و ارشاد اس��لامي به این جایگاه منصوب شده در رابطه 
با تفاوت این دوره از جش��نواره ب��ا ادوار قبلي به ایس��نا گفت: 
جشنواره موسیقي فجر 38 دوره را با فراز و فرودهایي طي کرده و 
مقاطع مختلفي داشته است که هر یك در جاي خود و یك نگاه 
کلي قابل دفاع بوده است. جشنواره همیش��ه از دو منظر تلقي 
شده است؛ یكي جشن انقلاب اسلامي و دیگري نگاه کلان براي 
موسیقیدان ها است که در این رویداد حضور پیدا کنند و بتوانند 
به نوعي عرض اندام یك سال گذش��ته را براي سال بعد تأمین  و 

اعتباربخشي کنند. 
مهدوي در ادامه افزود: این دو موضوع را نباید از نظر دور داشت 
و هر دبیري با هر شاکله فكري بخواهد در این جشنواره کار کند، 
تنها مي تواند در بخش هایي با نظر و مش��اوران خود و ش��وراي 
سیاست گذاري دخالت داشته باشد و عموماً در دیگر امور مشابه 
نظارتي نمي تواند دخالت خاصي داشته و تغییر رویه اي ایجاد 
کند، چراکه ریزه کاري هایي وجود دارد و اعتقادي هست که اهل 

هنر را نباید به آن مشغول بدارند. 
دبیر سي و نهمین جشنواره موسیقي فجر با تأکید بر اینكه به 
دنبال مسیري تازه تر مي گردیم تا حداقل ۲0 درصد نسبت به 
سال هاي گذشته در راستاي آیین نامه اجراهایي نو رقم زده شود، 
ادامه داد: اتفاقاتي مانند افزای��ش بخش هاي جوایز، ارج نهادن 

بیشتر به بخش بانوان، تجلیل استادان، پرداختن به پایان نامه ها 
و مقالات معتبر در پهنه فنِ موسیقایي و موضوع محوري که البته 

موضوع آن هنوز مشخص نیست. 
وي با تأکید بر هویت بخش��ي به موس��یقي پاپ در ای��ن دوره از 
جشنواره خاطر نش��ان کرد: باید بتوان از موسیقي پاپ سالم با 
هویت ایراني در کنار دیگر گونه هاي ارزشمند موسیقي داخل و 
خارج گوش هاي مردم را التیام بخشي کرد و در انعكاس بیروني 
در جهت توسعه کلان موسیقي ملي ایران هم بهره برداري کنیم. 
البته که قرار است کلیت گونه هاي مختلف موسیقي در این دوره از 

جشنواره بین المللي فجر در قالب موسیقي ایران نگاه شود. 
مهدوي در رابطه با برگزاري بخش بین الملل جشنواره گفت: اینكه 
مي گویم بین المللي به خاطر این است که  از امسال بنا دارم جشنواره 
به همین صورت برگزار ش��ود. در آیین نامه نیز چنین آمده است. 
اعتقاد دارم چه یك گروه چه ۱0 گروه از کشورهاي مختلف دنیا به 

جشنواره دعوت شود، جشنواره اعتبار بین المللي دارد.

 اداي دين به مسيحيت در هاليوود
واكنشي به سانسور اديان ابراهيمي

    موسیقی

     ادبیات

    جواد محرمي
سرش�ناس  بازيگ�ر  والب�رگ«،  »م�ارك 
هاليوودي نس�بت ب�ه بايكوت مس�يحيت در 
هالي�وود واكنش نش�ان داده و عن�وان كرده 
اس�ت اگرچه دين در اين مركز هن�ري بزرگ 
محبوب نيست، اما او نمي تواند ايمانش را انكار 
كند، چراكه اين كار را گناهي بزرگ تر مي داند. 
تا چند دهه پیش فیلم هاي مهم امریكایي مشحون 
بود از ارجاعات متعدد به مسیحیت. خانواده اي که 
س��ر میز پیش از غذا خ��وردن اول دعا مي کردند، 
تصویري رئالیس��تي از جامعه غرب ب��ود که بارها 
و بارها در فیلم ها نش��ان داده مي ش��د. کلیسا در 
فیلم هاي وسترني در کنار اسب و بیابان و دهكده 
و کابوي یك��ي از اضلاع اصلي و همیش��گي بود و 
کشیش ها و پدر روحاني ها، مرداني بودند که مردم 
به آنها رجوع مي کردند و به عنوان شخصیت هایي 
همواره مثبت در قصه ها مط��رح بودند، اما به مرور 
و تقریباً از دهه 90 به بعد ای��ن ارجاعات به تدریج 
از اغلب آثار هالیوودي حذف شد. گویي که در یك 
قرارداد نانوشته باید خدا از فیلم ها سانسور مي شد. 
زیر پوست این پاکسازي از دین، اما جامعه اي قرار 
داشت که مسیحیت در آن همچنان زنده و پویا بود. 
اگر هر چهار س��ال یك بار مسابقات جام جهاني با 
حجم و گستره نزدیك به یك میلیارد بیننده شاهد 
بروز و ظهور رفتارها و نشانه هاي مسیحیت از سوي 
بازیكناني است که به نحوي ارادت و اعتقاد خود به 
ادیان ابراهیمي اسلام و مسیحیت را در معرض دید 
دوربین ها قرار مي دهند در هالیوود فعلًا حواشي 
اظهارنظرهاي برخي سینماگران معروف موضوع 
بایكوت شده اعتقادات دیني را نمایان مي سازد و 
این در حالي است که محتواي اغلب آثار هالیوودي 

به شدت علیه ادیان عمل مي کند. 
در این راستا »مارک والبرگ«، بازیگر سرشناس 
هالیوودي که س��ابقه نامزدي جایزه اس��كار را در 
کارنامه اش دارد، مدت هاست که از باورهاي دیني 
خود دفاع مي کند. او که براي فیلم »رفتگان« نامزد 
جایزه اسكار و جایزه گلدن گلوب بهترین بازیگر 
نقش مكمل مرد شده است، در مصاحبه اخیرش با 
»تودي« گفته که بي توجهي هالیوود به دین، او را از 
به اشتراک گذاشتن اعتقاداتش باز نخواهد داشت. 
این بازیگر هالیوودي مي گوید وقتي حرفه اش را از 

موسیقي به سینما تغییر داده، احساس کرده که به 
نظم نیاز دارد و ایمان را یكي از بهترین راه ها براي 

رسیدن به نظم و انضباط یافته است. 
والبرگ اضافه مي کند: نظ��م و انضباط، چیزهاي 
فراوان دیگري را برایم به ارمغان آورده اس��ت که 
مي خواهم آنها را با مردم به اشتراک بگذارم. از روزه 
گرفتن و ورزش بیش��تر گرفته تا دوري از بعضي 
کارها، صرف وقت بیشتر با خدا، دعا و تفكر؛ همه و 

همه برایم مهم است. 
   ايمان همه چيز است

والبرگ ادامه مي دهد: ایمان، همه چیز است و تاکنون 
چیزهاي زیادي به من داده است. به نظر من خداوند 
براي نجات قدیسان نیامده است، او آمده تا گناهكاران 
را نجات دهد. ما انس��ان ها مي خواهیم نس��خه هاي 
بهتري از خودمان باشیم و خداوند از طریق متمرکز 
کردن ایمان در وجودم به من اجازه داده است که این 

کار را انجام دهم و من اینگونه به تعادل رسیده ام. 
این بازیگر هالیوودي عنوان می کن��د: مي خواهم از 
گسترش ایمان حمایت کنم و در عین  حال نمي خواهم 
اعتقاداتم را در گلوي کس��ي فرو کنم. درس��ت است 
که دین در هالیوود محبوب نیست، اما من نمي توانم 
ایمانم را انكار کنم، زیرا این گناه بزرگ تري است. برایم 
مهم است که ایمانم را با مردم به اشتراک بگذارم. من 
دوستاني از اقشار، ادیان و مذاهب مختلف دارم و مهم 

است که به آنها نیز احترام بگذاریم. 
   پشيماني از بازي در يك فيلم 

اعتقادات مذهبي والبرگ، عموماً به کارها و تصمیمات 
او در هالیوود جهت داده است. این بازیگر به خاطر بازي 
در فیلم »شب هاي بوگي« به کارگرداني پل توماس 

اندرسون، ابراز تأسف و پش��یماني کرد، چراکه بازي 
در نقش یكي از بازیگران فیلم را با ارزش ها و اعتقادات 

مذهبي اش همخوان نمي دانست. 
والبرگ در سال ۲0۲۲ میلیون ها دلار از سرمایه خود 
را براي ساخت درام مذهبي »پدر استو« هزینه کرد. 
این فیلم، داستان واقعي »استوارت لانگ«، بوکسور 
آماتوري را روایت مي کند که از بیماري میوزیت رنج 
مي برد و در عین حال تصمیم مي گیرد کشیش شود. 

والبرگ اولین سینماگري نیست که برخلاف سیره و 
منش مرسوم چند دهه اخیر در هالیوود به این شكل 
به مسیحیت اداي دین مي کند. در سه دهه اخیر مل 
گیبسون، غول کارگرداني هالیوود با فیلم هایي چون 
»مصائب مسیح« و »شجاع دل« که جزو مهم ترین 
آثار تاریخ سینماي جهان محسوب مي شوند، اداي 
دیني بي نظیر به مسیحیت انجام داده بود. فیلمسازي 
که به دلیل مواضع ضدجریان اصلي همواره با تحریم و 

بایكوت از سوي هالیوود نیز مواجه بوده است. 
   بازگشت به اصل خويشتن

درباره موضع هالیوود نسبت به ادیان باید گفت که 
گردانندگان این مرکز فیلمسازي صرفاً به سانسور 
حقیقتي بزرگ به نام مسیحیت در فیلم ها مبادرت 
نورزیده و پا را فراتر گذاشته اند و دست به تولید آثاري 
زده اند که به نوعي مسیحیت را سیاه و تاریك نشان 
داده است. آثاري که در بخش��ي از آنها از دوره اي با 
عنوان قرون وسطي به عنوان دوراني سیاه یاد شده 
که ادعا مي شود حاکمیت کلیسا آن را رقم  زده است. 
با این حال برخي صاحب نظران نسبت به این تلقي از 
تاریخ و پمپاژ رسانه اي آن تردید هاي زیادي مطرح 
کرده اند. مشهورترین فیلمي که هالیوود در این باره 
ساخته، فیلم موزیكال اش��ك ها و لبخندهاست که 
اخیراً لیست هاي ارزشیابي فیلم در غرب نیز سعي 
مي کنند با ضریب دادن آن را به صدر آثار مهم تاریخ 
سینما نزدیك کنند. اش��ك ها و لبخندها، ماجراي 
دختري روس��تایي را روایت مي کند که کار و درس 
در یك صومعه را رها کرده و از آنجا که عاشق رقص و 
آواز است، وارد فضایي جدید مي شود. کاراکتر اصلي 
فیلم با نام ماریا به تدریج به نماد شخصیتي درآمد که 
به عنوان یك زن از جهان به اصطلاح قرون وسطایي 
خود را به مدرنیته متصل مي کند، اما حقیقت ماجراي 
زنان در غرب چی��ز دیگري بود ک��ه در کمتر فیلم 
غربي به اصل و عمق آن اشاره شده است. بسیاري از 
اندیشمندان غربي معتقدند زن در عصر جدید تاریخ 
غرب برخلاف تصویري که فیلم اشك ها و لبخندها 
ارائه مي دهد، نه تنها خوش��بخت تر نشده،  بلكه در 
ورطه فاجعه آمیزي از سقوط اخلاقي و جنسي قرباني 
مطامع هوس��بازانه مردان شده اس��ت. زني که هم 
جایگاه مادري و هم نقش خود در خانواده را از دست 
داده و به بازیچه اي براي جهان سرمایه داري تبدیل 
شده اس��ت. در هر حال به نظر مي رس��د موج هاي 
ضدمس��یحیت در هالیوود به تدری��ج در حال بروز 
نشانه هایي است که ضد این جریان عمل کرده و مانند 
یك شكاف عظیم خود را از دل سینماگران معتقد و 
متعهد به ادیان ابراهیمي متجلي خواهند کرد. شاید 
بتوان از این پدیده در هالیوود به عنوان بازگشت به 
خویشتن یاد کرد و البته این ابتداي یك مسیر دشوار، 

اما قطعي خواهد بود.

به نظ��ر مي رس��د موج هاي 
ضدمس��يحيت در هالي��وود 
ب��ه تدري��ج در ح��ال ب��روز 
نش��انه هايي اس��ت ك��ه ضد 
اي��ن جري��ان عم��ل ك��رده و 
مانن��د ي��ك ش��كاف عظي��م 
خود را متجل��ي خواهند كرد

    سینما

امام سجاد عليه السلام :
خدايا، ميل و ش�هوت مرا 
نسبت به هر حرامي، درهم 
شكن و حرص مرا نسبت به 

هر گناهي، نابود كن. 
بخشي از دعاي سي و نهم 

صحيفه سجاديه

مسعود جعفري جوزاني در كارگاه »انتقال تجربه فيلمسازی«:

لحظه هاي نابي كه تعريف كردني نيست، خود سينماست
كساني كه سينما مي خوانند بايد نسبت به جهان و هستي نگرشي متفاوت داشته باشند و تلاش كنند كه همراه سينما حس و فلسفه را نيز بياورند

    سيدمرتضي ذاكر
كارگردان فيل�م ماندگار »شيرس�نگي« با بيان اينكه متأس�فانه در 
دانش�گاه ها كلاس »درك فيل�م« نمي گذارن�د، گف�ت: لحظه ه�اي 
ناب س�ينما نش�ان دادني اس�ت و تعريف كردني نيس�ت. ب�ه نظرم 
لحظه ه�اي نابي ك�ه تعري�ف كردن�ي نيس�تند، خود سينماس�ت. 
مسعود جعفري جوزاني در کارگاه »انتقال تجربه فیلمس��ازي« که در موزه 
سینما برگزار شد با بیان اینكه اگر بخواهیم فیلمساز شویم ابتدا باید اجزاي آن 
را به خوبي بشناسیم، گفت: من معتقدم سینما بیش از هر هنر دیگري نیاز به 
بسترسازي دارد. زماني که ما جوان بودیم، تماشاي فیلم به آساني امروز نبود که 
در خانه ها همراه با خانوادهایمان فیلم ببینیم. معمولاً فیلم خوب اینگونه است 
که اگر کسي از شما خواست داستان آن را تعریف کنید، نتوانید و به او بگویید 
باید خودت فیلم را ببیني، چراکه لحظه هاي ناب سینما نشان دادني است و 
تعریف کردني نیست. دلم براي آنگونه سینما تنگ شده، به نظرم لحظه هاي 
نابي که تعریف کردني نیستند، خود سینماست. پیش از این در سینما تقطیع ها 
و کات ها را ریتم مي دانستند، در حالي که این ریتم نیست. ریتم مجموعه اي از 

حرکت دوربین، حرکت بازیگر، خطوط و رنگ، نور و تقطیع است. 
جعفري جوزاني ادامه داد: متأسفانه در دانش��گاه ها کلاس »درک فیلم« 
نمي گذارند، کلاس��ي ک��ه در آن هفته اي ی��ك فیلم نمای��ش دهند و از 
تماشاگران بخواهند درک خود را نسبت به آن اعلام کنند. درک فیلم نوعي 
بسترسازي اس��ت که در جامعه به وجود مي آید. در دانشگاه کلاس هاي 
زیادي داشتیم، اما کسي به ما آموزش نداد که چگونه بنویسیم و چگونه فیلم 
را درک کنیم. مفاهیم فیلمسازي را همه مي دانستیم، ولي افراد کهنه کاري 

که فلسفه مونتاژ را مي دانس��تند و آموزش مي دادند بسیار کم بودند. اگر 
سینما بخواهد قصه بگوید، مهم این است که من از آن قصه و آن فیلم چه 
حس کردم. اینكه بازیگر یك فیلم چگونه و با چه حالتي آمد در سینما مهم 

است، زیرا در درک فیلم تأثیر مي گذارد. 
کارگردان فیلم سینمایي »شیرسنگي« در ادامه اظهار داشت: کساني که 
سینما مي خوانند باید نسبت به جهان و هس��تي نگرشي متفاوت داشته 
باش��ند و تلاش کنند که اگر س��ینما مي آورند همراه آن حس و فلس��فه 
را نیز بیاورن��د. مثلًا آلفرد هیچ��كاک، فیلم »طناب« را که با یك ش��ات 
ساخت، مفهومي را منتقل مي کرد و در واقع مي خواست پاسخي به مونتاژ 

سینماگران مارکسیست داده باشد. 
کارگردان سریال »در چش��م باد« ادامه داد: من معتقدم اگر مي خواهید 

بنویسید، حتماً موضوعي ش��ما را آزار مي دهد که مي خواهید درباره آن 
بنویسید و اگر آن موضوع را براي کسي تعریف کردید یا مي خواهید تعریف 
کنید، یعني آن داستان به پختگي کامل نرسیده و مي خواهید نظر دیگران 
را هم بدانید. بنابراین قلم را بردارید و از آنچه مي اندیشید، بنویسید، حتي 
اگر بد بنویسید. حتي اگر آغاز، میانه و پایان خوبي نداشته باشد، زیرا قطعاً 
جواهري در آن است که با جادوي نوشتن به موضوع مي رسید تا جایي که 

موضوع شما را با خود درگیر مي کند. 
جعفري جوزاني با بیان اینكه به دنبال آنچه رسم است نروید، افزود: در دنیا 
داستاني نیست که گفته نشده باشد، اما وقتي شما بنویسید یك موضوع 
دیگر است و تفاوت دارد. ما نمي دانیم چقدر توانایي در وجود ماست و کم کم 
خود را کشف مي کنیم و تا جایي پیش مي رویم که گویا هزاران آدم درون 
ما زندگي مي کنند. بنابراین خلاق باشید، واژه ها را کنار هم بچینید تا خود 
را پیدا کنید. پس از نوشتن فیلمنامه، دکوپاژ خودش شكل مي گیرد و آن 
زمان است که باید استوري بورد طراحي کنید، ولي زمان ساخت فیلم نباید 
به آن متكي باشید و شرایط دیگر را هم در نظر بگیرید، در غیر این صورت 

فیلم خوبي از آب درنمي آید. 
وي با بیان اینكه س��ینماگر باید همه چیز را ببینند و ه��ر دیدني، دیدن 
نیست، تأکید کرد: فیلمس��از نكات ریز را مي بیند، احساس بشر را درک 
مي کند و معني نگاه را مي فهمد. زمین و زمان با یك فیلمساز واقعي حرف 
مي زند. گاهي با یك جمله یا یك متن هم میزانسن مشخص مي شود، هم 
ش��خصیت پردازي و هم زمان و مكان، مانند این جمله »همه اهل شیراز 

مي دانستند که داش آکل و کاکا رستم سایه  یكدیگر را با تیر مي زدند.«

معرفي دبير چهل ودومين جشنواره 
بين المللي تئاتر فجر

مدير كل هنرهاي نمايشي، مهدي حامد سقايان را به عنوان 
دبير چهل و دومين جشنواره بين المللي تئاتر فجر منصوب كرد. 
کاظم نظري، مدیر کل هنرهاي نمایشي وزارت فرهنگ و ارشاد 
اس��لامي روز گذش��ته با صدور حكمي، مهدي حامدسقایان را 
به  عنوان دبیر چهل ودومین جش��نواره بین الملل��ي تئاتر فجر 

منصوب کرد.  
حامدس��قایان، متولد ۱345 تهران است.  کارشناسي کارگرداني 
دانشكده هنرهاي زیبای دانشگاه تهران، کارشناسي  ارشد کارگرداني 
دانشكده هنر دانشگاه تربیت مدرس و دکتراي تخصصي تئاتر از 

آکادمي تئاتر روسیه، مدارج علمي این هنرمند است. 
----------------------------------------------------

اكران 2 فيلم جديد در سينماها
دو فيلم سينمايي »نارگيل ۲« و »ستون ۱۴« از چهارشنبه در 

سينماهاي كشور اكران مي شود. 
جلسه شوراي صنفي نمایش روز گذشته در سازمان سینمایي 
برگزار شد و مقرر شد فیلم سینمایي »نارگیل ۲« به کارگرداني 
داوود اطیاب��ي توس��ط دفتر پخ��ش فیلمیران به س��رگروهي 
پردیس کوروش از چهارش��نبه ۱8 مرداد در س��ینما ها اکران 
ش��ود. همچنین از همین تاریخ فیلم سینمایي »ستون ۱4« به 
کارگرداني امیرحسین همتي توسط دفتر پخش نیمروز فیلم به 
سرگروهي پردیس هنر شهر آفتاب ش��یراز روي پرده سینما ها 

اکران خواهد شد.  
فیلم س��ینمایي »نارگیل ۲« به کارگرداني سیدداوود اطیابي و 
تهیه کنندگي س��ید ابراهیم عامریان و در ادامه فیلم »نارگیل« 
ساخته شده که سال ۱399 در جشنواره فیلم کودکان و نوجوانان 
به نمایش درآمد و به عنوان فیلمي براي کودکان و نوجوانان روي 
پرده مي رود. فیلم »ستون ۱4« ساخته امیرحسین همتي هم 

یك فیلم اجتماعي است. 
----------------------------------------------------

 تغيير عنوان روز خبرنگار 
در تقويم رسمي كشور

ب�ه پيش�نهاد معاون�ت ام�ور مطبوعات�ي وزارت فرهنگ، 
۱۷مرداد به عنوان »روز خبرنگار – س�الروز شهادت شهيد 
محمود صارمي« در تقويم رس�مي كش�ور ثبت مي ش�ود. 
موضوع تغییر عنوان »روز خبرنگار« به »روز خبرنگار – سالروز 
شهادت ش��هید محمود صارمي« در آس��تانه ۱7 مرداد و طي 
نامه اي از سوي معاونت امور مطبوعاتي و اطلاع رساني، پیشنهاد 
و براس��اس مصوبه کارگ��روه نامگذاري روز ها و مناس��بت هاي 
خاص ش��وراي فرهنگ عموم��ي، نامگذاري ای��ن روز با عنوان 
»روز خبرنگار– سالروز شهادت شهید محمود صارمي« به تأیید 
کارگروه مذکور رسید.  محمود صارمي )زاده ۱347، بروجرد- 
شهادت ۱7 مرداد ۱377، مزارشریف( خبرنگار ایراني و مسئول 
دفتر خبرگزاري جمهوري اسلامي ایران در مزارشریف افغانستان 
بود که در سال ۱377 در جریان کشتار دیپلمات هاي ایراني در 

مزارشریف به شهادت رسید.
----------------------------------------------------

 »زينت دوش نبي« 
سوژه پويش كتابخواني شد

هشتمين دوره از پويش كتابخواني كتاب شارژ ويژه نوجوانان 
و بزرگسالان، به همت مركز رسانه اي ش�يرازه كار خود را با 

كتاب »زينت دوش نبي« آغاز كرد. 
هشتمین دوره از پویش کتابخواني کتاب شارژ ویژه نوجوانان و 
بزرگسالان، به همت مرکز رسانه اي شیرازه کار خود را با کتاب 
»زینت دوش نبي« آغاز کرد. این کتاب که اثري از محمود سوري 
و منتشر شده در انتشارات کتاب جمكران است، مجموعه اي از 
داستانك هایي درباره امام حسین)ع( به روایت منابع کهن اهل 

سنت و در دو بخش سه فصلي تدوین شده است. 
بخش اول شامل فصل هاي تولد و دوران کودکي، سلوک معنوي 
سیدالشهدا)ع( و سیره رفتاري حضرت است. بخش دوم درباره 
پیش بیني شهادت حضرت و ماجراي عاشوراست و فصل آخر به 

فرجام قاتلان حضرت پرداخته است. 
این دوره از پویش، کار خ��ود را از ۱6 مرداد آغاز کرده و همراه با 
۲00 میلیون ریال جوایز نقدي خواهد بود. علاقه مندان براي تهیه 
کتاب و شرکت در پویش عدد 8 را به 900098۲5 بفرستند یا به 

کتابفروشي هاي سراسر کشور مراجعه کنند. 

    دیده بان

 نامزد جايزه اسكار مي گويد دين در هاليوود محبوب نيست، اما من نمي توانم ايمانم را انكار كنم
چراكه اين كار را گناهي بزرگ تر مي دانم


